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S'han excusat d'assistir-hi:

Regidora Senyora NÚRIA RIVAS MASCARÓS
Interventor acctal. Senyor GUSTAU TAPIAS SOLÀ

A la Sala de Plens de la Casa Consistorial es reuneix el Ple de l'Ajuntament, per fer
sessió extraordinària en primera convocatòria, essent les set de la tarda del dia 30
d'abril de 2013.

Abans de començar  a  tractar  el  punt  de l'ordre  del  dia,  intervé  el  senyor  alcalde,
manifestant el condol de la Corporació per la mort del periodista palafrugellenc, senyor
Santi Massaguer.
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1.-  INFORME  DE  LES  ACTUACIONS  REALITZADES  PEL  DEFENSOR  DEL
CIUTADÀ DE PALAFRUGELL, DURANT L'ANY 2012.- 

Intervé el senyor Alcalde manifestant que també és un fet històric que avui estem fent
aquest  Ple,  és  la  primera  vegada  que  es  fa  un  Ple  d'aquest  tipus,  per  presentar
aquesta  memòria  anual.  Donar  la benvinguda als  diferents  companys de feina del
nostre Defensor, de diferents localitats de la nostra província, agrair-los-hi que estiguin
avui aquí en aquest acte. Demanar a la resta de companys portaveus, que aquest
punt, és veritat que no va ser dictaminat per la Junta de Portaveus, en aquella Junta jo
no hi vaig poder assistir per un tema d'agenda i tampoc vaig traslladar l'encàrrec que
informessin que es faria aquest Ple abans de l'ordinari, però bé, malgrat que és un
punt en el qual finalment no caldrà fer cap votació, sinó que cada grup farà la seva
intervenció,  voldria  demanar  aquestes  disculpes,  perquè  el  més  normal  és  que
s'hagués,  no  tant  dictaminat,  sinó  com  a  mínim,  informat  en  aquella  Junta  de
Portaveus, del format del debat, per tant, el que farem serà que el Defensor tindrà deu
o quinze minuts per explicar la seva memòria, i jo obriré un torn de cinc minuts perquè
els grups es puguin posicionar, i després, si el Defensor ho creu oportú, tindrà un torn
afegit per intentar concretar aquelles peticions que els diferents grups hagin pogut fer.

A continuació intervé el senyor Bertrand Hallé, Defensor del Ciutadà de Palafrugell,
manifestant, que s'ha fet arribar als portaveus de cada grup una Memòria completa, i a
cada regidor se li ha enviat per correu electrònic, amb l'esperit d'estalvi, però si algú
vol una memòria en forma de dossier, també li podem fer arribar. Hem intentat enviar
aquesta memòria amb temps perquè tots els regidors puguin mirar-se-la i veure les
preguntes que es puguin fer. Avui no us llegiré tots els cassos que s'han tractat, sinó
que faré una presentació, una mica d'aquest any 2012 que hem passat, amb una sèrie
de consideracions i al final us llegiré les conclusions, amb tres recomanacions que faig
a l'Ajuntament, a l'equip de govern. 
Senyor alcalde, senyores regidores, senyors regidors, senyor secretari, amics síndics
de Salt, Palamós i Girona, senyores i senyors, l’article 20, punt 8, del Reglament de
participació ciutadana que es refereix al defensor del ciutadà de Palafrugell, diu:  “El
defensor  del  ciutadà  informarà  de  les  seves  actuacions  als  òrgans  col·legiats  de
l’Ajuntament que ho sol·licitin i anualment al Ple de la Corporació, presentant l’informe
corresponent.”,  per tant, vinc avui a presentar, davant d’aquest Ple, l’informe de les
activitats que al llarg de l’any 2012  ha desenvolupat l’Oficina del Defensor.
Vosaltres sou els representants legítims escollits democràticament per la ciutadania de
Palafrugell,  i per  això  a  través  vostre,  avui  també  dono  compte  de  les  meves
actuacions als nostres conciutadans. Quan vàrem engegar aquest projecte, al principi
de  febrer  de  l’any  passat,  el  meu  primer  objectiu  va  ser  comunicar  i  explicar  el
funcionament i les responsabilitats d’aquest nou servei institucional, no solament a tots
els departaments de l’Ajuntament i a les empreses depenents de l’administració local,
sinó també a les associacions tant de tipus social, com Suport a la Dona, Creu Roja,
Càritas,  Gramc,  etc.;  com  altres  institucions,  Centre  de  Mediació,  Jutjat  de  Pau,
Mossos d’Esquadra, Síndic de Greuges de Catalunya i síndics locals de la província
de Girona, etc. Per donar suport a aquesta campanya de comunicació vàrem editar i
repartir uns cartells i díptics. Tot i això, l’Oficina del Defensor del Ciutadà encara és
poc coneguda per la majoria dels nostres conciutadans, i,  durant aquest any 2013,
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hem previst una campanya de comunicació a les escoles, als instituts i a les llars de
jubilats, així com diverses intervencions a la ràdio i la televisió local.
Com podreu veure més endavant en la memòria que heu rebut,  les actuacions de
l’Oficina  del  Defensor  del  Ciutadà  es  divideixen  en  consulta,  informació  i
assessorament, derivació, queixa i actuacions d'ofici.
Voldríem destacar  la importància de l’atenció al ciutadà que ve a demanar ajuda.  Els
ciutadans  tenen  dret  a  una  bona  administració,  propera,  que  els  escolti,  que  els
entengui, que els raoni i fonamenti les decisions, una administració que actuï de forma
transparent i que en algunes resolucions tingui molt en compte el factor humà i no
solament la lletra literal de la llei.
Des  de  la  posada  en  funcionament  de  l’Oficina  del  Defensor,  he  notat  un  cert
desconcert  per part dels vilatans que ens vénen a consultar o a demanar la nostra
intervenció per tota mena de problemes. Quan un ciutadà busca ajut, fruit d’una certa
desorientació,  és  que  té  la  necessitat  que  algú  l’escolti.  A  vegades  els  ciutadans
barregen  les  queixes  amb  les  consultes  sobre  quines  són  les  competències
municipals, autonòmiques o estatals i amb qüestions d’àmbit privat o de relació entre
veïns;  sovint  estan  perduts  amb  els  tràmits  administratius,  els  procediments  i  les
respostes de l’administració local a les seves instàncies. 
Gran part de la meva  tasca consisteix a escoltar el ciutadà, entendre la seva situació i,
molt sovint, derivar el problema  cap a altres departaments municipals, com pot ser el
Centre de Mediació,  Serveis Socials, Recaptació,  Consum, etc., i a vegades ajudar-lo
a redactar instàncies o documentació. És evident que aquesta funció d’informació i
assessorament que desenvolupa l’Oficina del Defensor del Ciutadà queda plenament
justificada.
Quant  a  les  queixes  que  presenten  els  ciutadans,  una  vegada  registrades  i
acceptades, analitzo cada cas i demano al departament corresponent una explicació 
de la situació de la queixa. Molt sovint, em trobo amb un temps de resposta molt llarg i
vull recordar que el reglament estableix un termini de resposta a una reclamació del
defensor del ciutadà o de qualsevol ciutadà de 15 dies. He d'insistir en la necessitat
que es compleixi aquesta normativa. Una demora en la resposta de l’administració pot
provocar  un  cert  desprestigi  tant  per  l’Ajuntament  com per  l’Oficina  del  Defensor.
L’eficiència i l’eficàcia han de ser la base de la nostra feina. Caldrà que tots plegats
ens esforcem a fer-ho cada dia millor. Per aquest motiu, a partir d’aquest any l’Oficina
del Defensor del Ciutadà posarà en  marxa la Carta de Serveis i Bones Pràctiques del
Defensor del Ciutadà de Palafrugell, que ja funciona en altres sindicatures municipals i
invitem l’Ajuntament a actuar també en aquest sentit.
No voldria  acabar  aquesta presentació  sense parlar  d’uns temes que afecten molt
seriosament una part dels nostres conciutadans. Com a defensor del ciutadà no puc
obviar la situació difícil que està travessant una part, cada vegada més important, de la
nostra ciutadania. Em refereixo a la problemàtica de les persones que en una situació
econòmica molt difícil,  estan perdent el seu habitatge perquè no poden atendre els
pagaments de les seves hipoteques. Quan parlem d’habitatge no parlem de privilegis,
parlem  de  drets,  d’una  necessitat  bàsica  que  ha  de  ser  assequible  a  totes  les
persones.  Aquesta  situació  està  portant  molta  gent  a  la  marginació  social,
conseqüència  d’un  sistema legal  pel  qual  el  deutor  no  s’allibera  amb l’entrega  de
l’habitatge i, pel deute contractat amb l’entitat financera, es veu davant la impossibilitat
de tenir una segona oportunitat en la seva vida personal o la de la seva família.
Des de l’administració local s’està fent un esforç per intentar pal·liar aquesta situació
amb la  creació de la Taula d’Habitatge i  la  col·laboració  d’entitats  de caire  social.

Ple extraordinari de 30 d'abril de 2013 3



Ajuntament de Palafrugell

Encoratjo  tots els grups municipals a ser proactius i participar en aquest projecte de
manera positiva i  solidària,  pel  bé dels nostres conciutadans que estan patint  més
aquesta situació.
Vull comentar també que aquest any vaig demanar a l’alcalde trobar una solució per a
les plusvàlues reclamades a les persones o famílies que han perdut el seu habitatge
per desnonament i estan en una situació econòmica desesperada. A la part final de la
memòria faig una recomanació en aquest sentit.
Actualment estem immersos en una profunda crisi econòmica que afecta de manera
molt dura gran part de la nostra societat, els recursos per a temes socials que ens
arriben  de  l’administració  central  i  de  la  Generalitat minven cada  vegada més.  En
aquest  context  vull  donar  tot  el  meu  suport  al  departament  de  Serveis  Socials  i
Habitatge, que  té  una  de  les  tasques  més  complexes  i  transcendents  del  nostre
organigrama municipal. Per això, insto a tots els grups municipals a fer un esforç de
col·laboració  i  aconseguir  recursos  per  intentar  pal·liar  la  greu  situació  que  estem
travessant.  Encoratjo tots els membres del Consistori  perquè, tot i  tenir diverses i
legítimes discrepàncies polítiques, no deixin de treballar de manera constructiva pel bé
dels nostres conciutadans i sobretot pels que estan patint greument les conseqüències
de la situació de crisi actual.
Vull agrair al Fòrum SD, per la seva representació d’avui, la constant tasca de suport i
 el fet de poder comptar amb ells per aquesta magnífica missió de defensar els drets
dels nostres ciutadans. I per últim, el meu agraïment a tots els ciutadans de Palafrugell
per  la  confiança  que  han  dipositat  en  la  nostra  Oficina  del  Defensor  del  Ciutadà,
reiterant que com a institució estem al seu servei, per intentar resoldre els problemes
que poden tenir amb l’administració municipal.
Llegiré les tres conclusions i les recomanacions. La primera conclusió que ja n'he fet
esment en la presentació, és el tema de la Carta de Bones Pràctiques. 
Després d’un any de funcionament de l’Oficina del Defensor del Ciutadà i fent balanç
de les nostres actuacions per intentar resoldre queixes i  consultes que ens fan els
ciutadans, notem una certa desorientació per part de les persones que ens visiten.
Moltes de les reclamacions que ens arriben són anteriors a la implantació de l’Oficina
del Defensor i són queixes ja presentades a través d’instància, que no han obtingut
resposta per part de l’Ajuntament. Els ciutadans esperen una resolució ràpida a les
seves reclamacions, i  un retard excessiu en la resolució del  problema plantejat  no
beneficia ni la credibilitat ni la confiança, tant en l’administració local com en l’Oficina
del Defensor del Ciutadà. 
L’Ajuntament està al  servei  del  ciutadà,  i  aquest  té dret  a una bona administració,
ràpida,  transparent,  eficient  i  que l’aplicació  de les  lleis  es  faci  amb sentit  comú i
equitat, ja que si no és així pot arribar a provocar un cert desencís i allunyament entre
l’administració i el ciutadà.  Per tal de millorar aquesta situació, i de la mateixa manera
que ja ho han fet altres síndics o defensors d’arreu de Catalunya, posarem en marxa la
Carta de Bones Pràctiques de l’Oficina del Defensor del Ciutadà de Palafrugell, que
ens obligarà a ser més eficients en la nostra responsabilitat.
Per  tant,  recomano  que  l’administració  local  prengui  les  mesures  necessàries  en
aquest  sentit,  d’aquesta  manera  tots  podrem  donar  un  bon  servei  als  nostres
conciutadans. La seva confiança en les institucions millorarà si nosaltres complim amb
excel·lència  les  nostres  responsabilitats,  així  podrem  incrementar  la  seva
coresponsabilitat  i  impulsar  encara més la  seva participació a la  vida social  de la
nostra Vila.
Segona recomanació, és sobre el tema de la Liquidació de l’impost sobre l’increment
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de valors dels terrenys de naturalesa urbana. La greu situació econòmica que des de
fa uns anys pateix la societat civil, agreujada per l’alt nivell d’atur, està provocant que
molts  dels  nostres  conciutadans  arribin  a  la  impossibilitat  d’atendre  els  préstecs
hipotecaris  contractats,  molts  d’ells  pressionats  per  les  entitats  financeres que han
engegat  un  procediment  d’execució  hipotecària,  i  que  ocasiona  la  pèrdua del  seu
habitatge a benefici de l’entitat. Aquesta problemàtica, de per si difícil per a una família
sense recursos, i moltes vegades amb totes les ajudes exhaurides, es complica encara
més quan l’Ajuntament reclama l’impost sobre l’increment de valor dels terrenys de
naturalesa urbana.   A efecte fiscal, aquesta pèrdua de l’habitatge es considera com
una venda, i la liquidació d’aquest impost de plusvàlua correspon tant a la persona
desnonada com a la que ha fet la dació,  ja que la llei els considera venedors.
Davant d’aquesta realitat social que els afecta profundament, hauríem d’evitar que les
famílies perjudicades i executades per una entitat financera, haguessin d’assumir el
cost d’aquest impost, que es basa en un suposat benefici que en aquests casos és del
tot  inexistent.  Tot i  que aquesta llei  és de competència estatal  i  que penso que el
govern central no està disposat a modificar-la, encara que siguin casos especials, crec
que  l’administració  local  té  recursos  legals  i  pot  trobar  solucions  per  a  aquestes
famílies en situació límit per la pèrdua del seu habitatge. Actualment molts ajuntaments
de Catalunya han modificat les ordenances fiscals per permetre l’exempció de l’ impost
de plusvàlues en cas de dació en pagament de l’habitatge habitual.  
Per aquestes raons, recomano que s’interpreti la llei tributària amb criteris d’equitat per
a les famílies desnonades o que han fet dació de l’habitatge, per considerar que en
aquests casos no existeix realment plusvàlua. Si aquesta llei no s’interpreta de manera
favorable, caldria valorar la possibilitat de fixar una subvenció pel mateix import que la
plusvàlua  exigida,  i  d’aquesta  manera  alliberar  les  famílies  d’aquest  deute  amb
l’administració local.
I  el  tema  d'habitatge  social,  l'última  recomanació.  Com  a  defensor  del  ciutadà,
conscient de la greu situació que pateix una part, cada vegada més gran, dels nostres
conciutadans  no  puc  quedar  insensible  envers  aquesta  problemàtica.   Certament,
l’Ajuntament no té els mateixos recursos de l’Estat espanyol o de la Generalitat de
Catalunya, i cada vegada les retallades en ajudes socials són més importants, però
com a  administració  més  propera  al  ciutadà,  és  la  que  ha  de  tenir  més  interès  i
impulsar més accions per cercar solucions raonables i justes.
Aquest problema s’ha d’afrontar amb voluntat de contribuir a fer una societat més justa
entre tots i  amb el  compromís de garantir  els  drets fonamentals  de les persones i
sobretot el dret a l’habitatge. Amb aquest objectiu hem de estar tots compromesos,
tant els grups polítics com la societat civil.  La Taula d’Habitatge, que es va posar en
funcionament a principi d’aquest any ha de ser l’eina que ens permeti  resoldre les
dificultats  en  què  es  troben  les  famílies  sense  recursos  i  moltes  vegades  en  risc
d’exclusió social.
Per aquests motius  recomano  que l’Ajuntament,  amb el  consens de tots els grups
polítics,  i  la col·laboració d’entitats socials de la vila,  impulsi  polítiques valentes de
promoció  i  creació  d’habitatges  socials,  lideri  accions  de  negociació  amb  entitats
bancàries per implementar el lloguer social i aconseguir una moratòria real i efectiva
de tots els processos de desnonament en marxa i que el nostre Ajuntament sigui  el
garant del dret a l’habitatge.

- senyor Fernàndez: Ara donarem aquell torn que he dit al principi. Quan he començat
no m'he recordat de donar la benvinguda al senyor Secretari, que és el seu primer
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plenari en aquest Consistori. Per tant, benvingut.
 
- senyor Guerra: Gràcies senyor Hallé per la seva presència i per la seva explicació.
Com vostè ja sap jo li dono tot el meu recolzament personal i el del meu grup, sobretot
amb les mancances que vostè ha manifestat  ara mateix amb la labor que duen a
terme. El que vostès reclamen en el tema de les Plus Vàlues, nosaltres precisament
en el plenari d'avui presentem una moció en la mateixa línia, i després pel que fa al
tema de l'habitatge social, també vàrem presentar una al·legació perquè estem d'acord
que la gent amb risc d'exclusió social ha de tenir el dret a gaudir d'un habitatge, i que
el  que  s'hauria  de  fer  és  canviar  aquesta  Llei  perquè  la  gent  que  pateix  aquest
problema, tingui  accés real  i  no sobre els papers,  per això,  des de Plataforma els
animem i li  donem el recolzament perquè continuïn treballant en aquesta feina, i  ja
sap,  com li  he  dit  abans,  compten  amb el  nostre  recolzament  en tot  el  que sigui
possible.
Per últim, m'agradaria afegir que es dóna molta importància a tots aquests fets, que
crec  que  són  prou  importants,  i  això,  si  m'ho  permet  el  senyor  alcalde,  és  una
estiradeta d'orelles, per tot aquest Consistori, perquè l'únic grup que va representar a
Palafrugell, el dia 4 d'abril, al Parlament, durant la presentació dels resultats dels grups
dels  defensors  dels  ciutadans,  va  ser  Plataforma  per  Catalunya,  que  l'únic
representant de tota la gent que hi ha aquí present, sigui l'únic que hi va acudir, em
sembla una mica trist com a Ajuntament.
 
-  senyora  Galiana:  Gràcies,  des del  nostre grup,  al  senyor  Bertrand Hallé,  per  les
explicacions que aquí ens ha donat i per les reflexions i les conclusions que proposa.
Des del nostre grup, nosaltres sempre vàrem creure en la creació de la figura del
Defensor del  Ciutadà, la  vàrem defensar i  no la vàrem posar,  en cap moment,  en
dubte, ni la vàrem qüestionar, perquè nosaltres sí que considerem que és essencial
que dins d'un Ajuntament hi hagi aquesta figura, perquè és el pont entre el ciutadà que
està  desorientat  i  l'ajuntament,  que  moltes  vegades  per  la  complexitat  de
l'administració no acaba de saber massa bé on s'ha de dirigir o a vegades, malgrat que
ha  actuat  correctament  i  ha  presentat  instàncies,  aquestes  no  són  degudament
contestades o degudament  resolt  el  tema,  i  és una figura pont,  és  una figura que
considerem important i que ha de seguir treballant.
Aquí s'ha parlat que proposaran una carta de bones pràctiques, i és evident que aquí
hem de treballar tots plegats perquè la institució sigui efectiva, i pensem que això és
molt important, perquè, com molt bé s'ha comentat aquí, si per part del Defensor del
Ciutadà es fan peticions a l'Administració, a l'ajuntament o a les àrees corresponents,
de determinades qüestions, i no es rep una resposta amb una mínima celeritat, està
clar  que finalment  la feina i  rep el  resultat  que es mereix  i  el  ciutadà que va a la
institució no troba el  degut recolzament i  resposta als seus problemes,  per tant en
aquest sentit, nosaltres també pensem que s'ha de treballar, i s'ha d'intentar que la
celeritat, no només en quant a aquesta institució, sinó en general, és important perquè
el ciutadà se senti ben atès, perquè al fi i al cap l'Ajuntament està per servir al ciutadà.
Aquí  s'ha  parlat  de  la  crisi  econòmica.  És  evident  que  nosaltres  som  la  primera
administració on els ciutadans ens exposen els seus problemes i hem d'intentar donar
una resposta als problemes de la gent, tinguem o no tinguem mitjans és l'obligació de
tots els que estem aquí treballant, i aquí hi hem de treballar tots plegats. Nosaltres
estem d'acord, amb que realment el tema de la plus vàlua és molt injust, és  veritat que
és una norma estatal, però des de l'Ajuntament, considerem que ésmolt injust que es
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gravi un benefici a una persona que amb el que s'ha trobat és amb una pèrdua de la
titularitat de la seva finca, contra la seva voluntat, perquè s'ha trobat amb una situació
econòmica angoixant i  això l'ha dut a perdre la propietat,  i  encara això suposa un
gravamen, en aquest sentit també pensem que s'ha d'intentar treballar i buscar una
solució perquè no sigui finalment l'executat hipotecari qui ha de fer-se càrrec d'aquesta
plus vàlua, des del nostre grup entenem que s'hauria d'intentar, des de l'Ajuntament,
buscar una solució, sigui a través de la condonació de l'impost o sigui de la manera
que sigui, treballar en aquest sentit.
En quant al tema de l'habitatge social, és evident que també hi ha d'haver una aposta
agosarada i  important en aquest  sentit  i  que nosaltres,  des del  nostre grup també
estem disposats  a  col·laborar  i  treballar,  perquè  entenem que  no  es  poden  crear
situacions d'extrema pobresa ni d'exclusió social i que l'habitatge és un dret, i que a
més a més, és un dret reconegut a la Constitució, i que per tant, en aquest sentit hem
d'intentar tots tirar endavant,  i  poder donar resposta a tots aquests problemes que
estan provocant la crisi actual. 
Per tant, nosaltres valorem positivament la seva feina i ens oferim a col.laborar i a
treballar tots plegats amb el que la institució necessiti, per poder donar un millor servei.

- senyor Genover: Per part del nostre grup, agrair la tasca i la feina que fa el senyor
Defensor del poble, el senyor Bertrand Hallé i tot el seu equip. Nosaltres creiem que en
aquests moments fan una tasca, tenen molts problemes sobre la taula, els atenen i
escolten , canalitzen, i amb els recursos que hi ha fan el que poden.
El nostre grup, sí que va qüestionar el fet de crear la figura del Defensor del Ciutadà,
res  de  tema  personal,  sinó  que  era  un  tema  que  en  moments  de  restriccions
econòmiques,  consideràvem,  des  del  nostre  grup,  que  era  una  despesa,  de  totes
maneres nosaltres considerem que la tasca que fan és bona, potser al final del primer
any d'existir  l'Oficina del  Defensor  del  Ciutadà,  i  esperen pronunciar-nos d'aquí  un
temps, sobre les coses bones i dolentes i el cost que pugui tenir. De totes maneres
creiem que fan una feina per la cohesió del poble.

- senyor Lledó: En primer lloc felicitar i agrair la feina del senyor Bertrand Hallé i també
dels altres defensors del ciutadà que han vingut aquí. Nosaltres, com l'Entesa, també
vàrem ser un grup que va mostrar reticències a la creació d'aquesta figura, i continuem
creient,  passat  un  any,  que  l'Ajuntament  és  el  que  s'ha  de  dotar  d'aquests
mecanismes,  sense haver de recórrer  a una persona aliena o imparcial  per tal  de
resoldre els problemes. Si vostès analitzen una mica les actuacions que hi han hagut,
pràcticament en moltes, el Defensor anuncia que l'actuació que ha fet l'Administració
ha sigut correcta. Creiem que amb la pròpia regulació de l'Administració o amb els
propis tràmits que fa l'Administració, segurament ja podríem resoldre molts d'aquests
temes, però tot i això s'agraeix la feina que ha fet, perquè això ho demostra la memòria
que ens ha presentat.
Nosaltres volem analitzar una mica més el que ens ha passat de la Memòria, perquè
tenim algunes coses a comentar. Una de les coses que vàrem comentar i l'Entesa ho
ha passat per sobre i no ho ha detallat, quan vàrem posar en dubte o quan nosaltres
teníem reticències amb la creació del Defensor del Ciutadà, era el cost econòmic que
tenia associat. Quan vostès presenten una memòria, els hi agrairíem que hi hagués un
annex en el qual es detallessin quines són les despeses per tenir una mica la relació
entre la proporció del que costa i l'eficàcia de l'Administració, i això no hi és en aquesta
memòria que vostès ens han enviat.
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Després hi ha altres coses que sobten, sobten els propis comentaris del Defensor del
Ciutadà. Jo crec que aquí els membres de l'equip de govern, no sé si poden estar
orgullosos o contents del que el mateix Defensor del Ciutadà escriu en la memòria,
perquè hi ha quatre escrits, amb quatre queixes, sobre 21, i estem parlant d'un 20%,
en les quals, diu clarament que no s'han donat les facilitats ni s'ha donat cap suport
des de l'Administració. Per tant, com molt bé ha dit el senyor Bertrand, vostès varen
ser  els  que  varen  promoure  aquesta  figura,  vostès  li  varen  donar  la  seva
responsabilitats, vostès no li poden treure ara, perquè sinó, com molt bé ha dit, el que
estem fent és caure en el desprestigi. Per tant, aprovem la Carta de Bones Pràctiques,
aprovem-la  per  plenari  i  compleixin-la,  perquè  aquest  equip  de  govern,  tenim
constància què s'aproven moltes coses que impliquen tenir una sèrie de compromisos
i que després en la pràctica no es compleixen.
Altres coses que us volíem comentar, per tal de millorar la memòria, és que en les
queixes que es presenten, si es pot posar la data en què es va iniciar la tramitació de
l'expedient i  la finalització, perquè en les queixes que hi ha aquí, no s'hi posen les
dates d'inici i final, i això és una dada important a l'hora de poder valorar si s'ha fet dins
del  termini  corresponent  o  no  corresponent.  També  li  recomanem  que  aquesta
memòria  la  puguin  penjar  juntament  amb  les  memòries  anuals  que  presenta
l'Ajuntament, això es penja a la web, i també l'instem a què puguin prendre algunes
mesures per poder millorar la seva presència telemàtica, perquè el que vostès tenen
ara mateix a la pàgina web de l'Ajuntament, és simplement quina és la seva funció i jo
aquí,  com a  recomanació,  els  hi  podria  dir  que  posin  un  llistat  de  la  tipologia  de
queixes que han tingut, perquè la gent pugui estar informada de amb quins tràmits
poden acudir al Defensor del ciutadà. 
Vostè ha dit que cal fer una campanya de comunicació, crec que sí que és necessària
perquè sinó la seva figura potser no és molt coneguda entre la ciutadania, i em sembla
que  pràcticament  jo  no  tenia  cap  més  cosa  a  comentar.  Agrair-li  les  seves
recomanacions,  però  des  d'aquí  també  fer  una  altra  crítica  a  l'equip  de  govern,
aquestes recomanacions se les creu, les liderarà, com ha comentat el Defensor del
Ciutadà, o les deixarem com a recomanacions i no tirarem endavant la feina que ha
pogut fer?.
I aquí també fem una crítica al Partit Popular, que aprofita el minut de glòria que té per
comentar sobre la Taula d'Habitatge quan no hi han ni assistit, jo crec que el lloc on
s'ha  de parlar  de  l'habitatge  i  dels  problemes que té  la  població  amb el  tema de
l'habitatge, és a la Taula d'Habitatge, que per això està creada. Jo entenc que aquí
vostès el que fan és demagògia i no participen ni col.laboren amb la taula d'Habitatge.
Res més, esperonar-lo en la seva feina, el grup d'Esquerra, tot i les seves reticències,
com veu, el que intentem és aportar valor a la seva feina, i visibilitat, i per tant, agrair-li
i que continuï endavant amb la seva tasca.

- senyora Zaragoza: Pel Ple de 29 de setembre de 2011, es va crear la figura del
Defensor  del  Ciutadà,  mitjançant  la  modificació  del  Reglament  de  Participació
Ciutadana, pel Ple de 20 de desembre es va fer el nomenament del Defensor, amb els
vots a favor dels grups de govern i del Partit Popular de Catalunya. Va ser una decisió
encertada,  tant  pel  que  fa  a  la  creació  d'aquest  instrument  com  pel  que  fa  al
nomenament del senyor Hallé. Cal agrair el suport que ens va donar en el seu moment
el Partit Popular de Catalunya, i lamentar doblement la manca de suport dels grups de
l'Entesa, Esquerra Republicana de Catalunya i Plataforma per Catalunya.  Cal agrair,
en  primer  lloc,  al  Defensor  del  Ciutadà,  senyor  Bertrand  Hallé,  la  seva  dedicació
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altruista, per ajudar al ciutadà; agrair també el suport que li han donat tots els Síndics i
Síndiques, Defensors i Defensores, en el seu primer any, molts d'ells avui aquí, en
aquest ple extraordinari.
Amb el conjunt de la memòria anual podem concloure que va ser un encert, perquè
tant el ciutadà com les associacions han confiat en aquesta institució i tot i que és poc
coneguda ha rebut un recull de queixes. El Defensor, a més a més, ha fet la seva
tasca amb rigor, transparència, objectivitat i independència. Si anem al contingut de la
Memòria, veient les conclusions, ens permetem manifestar el següent: Pel que fa a la
primera recomanació de bones pràctiques, en primer lloc prenem nota que en tres dels
expedients oberts hi ha hagut dificultat per obtenir resposta, per part de dues àrees
concretes, en altres dos, la tramitació se li ha allargat desmesuradament. L'equip de
govern pren com a deures intentar que no s'allargui desmesuradament en el temps la
resposta i que la tramitació sigui més àgil de cares al Defensor del Ciutadà, que ha de
poder fer la seva tasca sense dificultats. El que no podem compartir d'aquesta primera
recomanació és el suggeriment que l'aplicació de les Lleis es faci amb sentit comú i
equitat. L'administració Local no té marge en l'aplicació de les Lleis, les quals les ha de
complir i les ha de fer complir als seus ciutadans. Es Lleis són les que són, ens agradin
o no, i els hi hem de donar compliment.  Altra cosa és que l'Administració local pugui
modificar les ordenances o reglaments en funció del context econòmic i social i fer-los
documents  més  vius  i  més  flexibles,  fent-los-hi  les  modificacions  pertinents  quan
s'escaigui. 
Pel que fa a la segona recomanació, i en el mateix sentit, no podem interpretar la Llei
Tributària, pel que fa a l'obligació del pagament de la plus vàlua en cas de dacions en
pagaments d'habitatges, en tot cas és el govern central qui hauria de modificar el fet
imposable i el subjecte passiu. El que sí que podem fer com a Administració Local és
subvencionar aquest  impost en cas de dació en pagament de deute,  tenim ja una
partida habilitada per aquest any 2013 i el que es farà és subvencionar els cassos de
les dacions en pagament de deute, perquè no hagin de tributar per la Plus Vàlua.
Pel  que  fa  a  la  tercera  recomanació,  aquesta  Corporació  treballa  i  continuarà
treballant, a través de la taula d'Habitatge, per garantir els lloguers socials, lloguers
municipals  urgents  en  casos  de  llançament  per  execució  hipotecària,  així  com  la
subvenció de tres mesos de lloguer per famílies amb risc d'exclusió social.  També
s'han fet diverses reunions amb les entitats bancàries per tenir una oferta d'habitatge
social ampli.
Vist el contingut de les queixes, entenem que alguna, com a crítica constructiva, que
alguna de les queixes no s'havia d'haver admès a tràmit, perquè l'Administració encara
no havia esgotat el seu termini i per tant, no s'havia creat indefensió al ciutadà, com
per exemple la queixa Q101/2012. Pel que fa a altres, no hi ha hagut sol.licitud prèvia
a l'Administració Local, com per exemple la queixa Q303/2012. 
Pel  que fa  a les  consultes,  caldria  dir  també que alguna no està dins de la  seva
competència com a Defensor del Ciutadà, com la C102/2012, perquè són consultes
que no es refereixen ni a l'administració local, ni autonòmica ni estatal. Algunes altres
consultes s'haurien d'haver derivat a l'Oficina d'Atenció Ciutadana, com per exemple la
C304/2012, perquè no en teníem constància des de l'Administració Local.
Per concloure, manifestar-li el nostre suport al Defensor del Ciutadà, entenent que fa
una bona tasca, que és el seu primer any i que ha estat un any profitós. L'encoratgem
a seguir endavant i ens comprometem a facilitar la seva tasca en la mesura de les
nostres possibilitats.
Pel que fa a la petició del senyor Lledó, sobre el cost d'aquesta figura, porto un informe
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del  cost que ha tingut la figura durant aquest any, que si  volen els hi  llegeixo per
partides o si volen els li puc donar una copia de l'informe, el que prefereixin vostès.
Donarem copia a tots els grups municipals.

Finalment intervé novament  el  senyor Hallé,  manifestant  que en primer lloc voldria
agrair a tots els grups que han recolzat una mica la feina que hem fet des de l'Oficina
del Defensor del Ciutadà, durant aquest any, amb l'administrativa que col·labora amb
mi, la Núria Negra. 
A l'Entesa, només li diria que el tema de la carta de bones pràctiques la posen en
marxa ara, i en aquesta Carta de Bones Pràctiques està previst un anàlisi concret de
dates, de posta en marxa i de seguiment, vull dir, que una queixa des que arriba, com
se soluciona, tot això, i això aquest any ja ho tindrem. Pel que fa al tema del cost
econòmic, la senyora Zaragoza els informarà, i a mi també perquè no en tinc ni idea
del que costa. 
Agraeixo  també que totes  les  recomanacions  que  proposem tenen el  recolzament
general i convido a tothom a continuar treballant per la vila de Palafrugell.

- senyor Fernàndez: Molt bé, doncs, moltes gràcies, jo només volia dir dues cosetes.
Al senyor Guerra, abans m'ha dit que em faria un suggeriment, jo crec que el dia que
va  presentar  la  memòria  el  Sindic,  al  Parlament,  els  tres  companys  estàvem  al
Parlament de Catalunya, al hemicicle, crec jo, i també quan va passar per Comissió jo
hi era, per tant, vostè ha fet una intervenció com si el dia que el síndic va anar al
parlament ..., o ho he entès malament jo?

-  senyor  Guerra:  L'única cosa que he dit  és  que durant  el  temps que va durar  el
parlament de la senyora Núria de Gispert, l'única representació d'aquest Ajuntament
era el senyor Hallé i aquest servidor, és el que he dit.

- senyor Fernàndez: Bé, és igual no voldria entrar en això.
També al senyor Lledó, que ha fet una pregunta clara, demanant si el govern estava
satisfet amb la feina feta, perquè els informes, alguns, posen en qüestió l'eficàcia de
l'Administració?, dir-li que estem molt satisfets, i d'alguna manera aquesta figura es va
crear per això, no vàrem crear una figura perquè ens diguessin que tot ho fèiem bé,
vàrem crear una figura que ens donés eines per millorar allò que ens pensem que fem
malament. Jo penso que evidentment hi ha coses que les fem malament, en aquests
expedients  es  posa  de  manifest  que  hi  ha  àrees  que  no  responen  com  han  de
respondre, per tant, d'alguna manera, estem satisfets de la feina feta, evidentment que
sí, i ens ajudarà a resoldre algun dels temes que tenim sobre la taula, que és com som
capaços que l'Ajuntament sigui molt més àgil de cares a la resposta al ciutadà. Aquest
va se l'objectiu de crear aquesta figura, perquè si no haguéssim pensat en això, no
l'haguéssim creat. Penso que la resposta és que estem molt satisfets.
Per tant, senyor Hallé, li agraïm la feina feta i l'encoratgem a seguir amb la seva tasca.

I  no  havent-hi  cap  més  assumpte  per  tractar  s’aixeca  la  sessió  essent  les  set  i
quaranta minuts de la tarda. En dono fe.
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